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ABSTRACT: Object ives: This st udy aimed to det ermine t he preval ence of depression, anxiet y and st ress among Saudi Arabian 
dermatology patients and to assess associations with sociodemographic and clinical characteristics. Methods: This cross-
sectional study was conducted among 300 consecutive dermatology patients visiting King Abdulaziz Medical City in Riyadh, 
Saudi Arabia, in August 2015. The Arabic version of the Depression, Anxiety and Stress Scale was used to screen for symptoms 
of depression, anxiety and stress. Quality of life (QOL) was assessed using the Dermatology Life Quality Index. Results: A 
total of 254 dermatology patients participated in the study (response rate: 84.7%). The prevalence of depression, anxiety and 
stress was 12.6%, 22.1% and 7.5%, respectively. The presence of at least one of these negative emotional states was noted 
among 24.4% of the cohort (95% confidence interval: 19.3–30.2%). Depression was significantly higher among subjects 
who lacked family support (26.5% versus 10.7%; P = 0.006) while anxiety was less common among patients who engaged in 
physical exercise (14.5% versus 29.4%; P = 0.005). According to the multivariate logistic regression analysis, poor QOL and a 
lack of family support were significant predictors of a negative emotional state. Conclusion: Almost a quarter of the studied 
Saudi Arabian dermatology patients were found to suffer from at least one negative emotional state. A lack of family support
and poor QOL were the primary factors associated with a negative emotional state. Interventional studies are needed to examine 
the effects of social and family support on psychological conditions among Saudi Arabian dermatology patients.
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الملخـص: أهـداف: هدفـت هـذه الدراسـة إلى تحديـد مـدى انتشـار الاكتئاب والقلـق والتوتر لـدى مرضى الأمـراض الجلدية السـعوديين، وتقييـم علاقتها 
بالخصائـص الاجتماعيـة والديموغرافيـة والسريريـة. منهجيـة : أجريـت هذه الدراسـة المسـتعرضة عـلى 300 مصاب بالأمـراض الجلدية على التـوالي لمدينة 
الملـك عبـد العزيـز الطبيـة في الريـاض، المملكـة العربيـة السـعودية، في شـهر أغسـطس 2015. وقـد اسـتخدمت النسـخة العربيـة مـن مقيـاس الاكتئـاب 
والقلـق والإجهـاد للكشـف عـن أعـراض الاكتئـاب والقلـق والتوتـر. تـم تقييـم نوعيـة الحيـاة (QOL) باسـتخدام مؤشر جـودة الحيـاة للأمـراض الجلدية. 
نتائـج: شـارك في الدراسـة مـا مجموعـه 254 مريضـا بالأمـراض الجلدية (معدل الاسـتجابة: %84.7). بلغت نسـبة انتشـار الاكتئاب والقلـق والتوتر في العينة 
%12.6، %22.1 و %7.5 عـلى التـوالي. ولوحـظ وجـود واحـد عـلى الأقـل منها بين %24.4 من العينة قيد الدراسـة (فاصـل الثقة %95: المـدى %30.2–19.3). وجد 

أن معـدل انتشـار الاكتئـاب أعـلى بكثـير بين الأشـخاص الذين يفتقـرون إلى الدعـم الأسري (%26.5 مقابـل %10.7؛ P = 0.006) بينما كان القلق أقل شـيوعا في 
المـرضى الذيـن شـاركوا في ممارسـة الرياضـة البدنيـة (%14.5 مقابـل P = 0.005 ،29.4%). وفقا لتحليل الانحدار اللوجسـتي متعدد المتغيرات، كان سـوء نوعية 
الحيـاة (QOL) وعـدم وجـود الدعـم الأسري هـي أقـوي العوامـل التتـي تتنبـأ بوجود حالـة عاطفية سـلبية. خاتمة: عانى مـا يقرب من ربع مـرضى الأمراض 
الجلديـة السـعوديين قيـد الدراسـة مـن حالـة عاطفيـة سـلبية واحـدة عـلى الأقـل. كان عـدم وجـود دعـم الأسرة و سـوء نوعيـة الحيـاة (QOL) هـي اكثر 
العوامـل الأساسـية المرتبطـة بوجـود حالـة عاطفيـة سـلبية. هناك حاجة لدراسـات تدخلية لدراسـة آثار الدعـم الاجتماعي والأسري على تحسـين الظروف 

النفسـية لـدى مرضى الأمـراض الجلدية السـعوديين.

كلمات مفتاحية: الكآبة؛ القلق؛ الإجهاد النفسي؛ جودة الحياة؛ الدعم الأجتماعي؛ الأمراض الجلدية؛ العربية السعودية.
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C L I N I C A L  & B A S I C  R E S E A R C H

ADVANCES IN KNOWLEDGE 
- Little  is known regarding the prevalence of depression, anxiety and stress among Saudi Arabian dermatology patients. The findings of this study 

indicated that 24.4% of Saudi Arabian dermatology patients had at least one of these negative emotional states.

- In this study,  the primary factors associated with a negative emotional state were a lack of family support and poor quality of life (QOL).

APPLICATION TO PATIENT CARE

- As  almost a quarter of the studied Saudi Arabian dermatology patients were found to suffer from at least one negative emotional state, 
dermatology patients should be routinely screened for psychological symptoms, a lack of social/family support and poor QOL. Appropriate 
psychiatric counselling should then be provided as part of the dermatological treatment.
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